



# Atchafalaya

NATIONAL HERITAGE AREA

**Atchafalaya Trace Commission Board Meeting**  
**Wednesday, September 20, 2023 – 10 a.m. St. Landry Parish Tourist Commission**  
**978 Kennerson Rd I-49 Exit 23, Opelousas, LA 70570**

**Commissioners Present:**

Don Haydel, Ascension  
Darrel Rivere, Assumption  
Wilbert Carmouche, Avoyelles, Chair  
Chris Burton, Iberia  
Fawn Hernandez, Lafayette  
Paula Lambert, Pointe Coupee  
Herman Fuselier, St. Landry  
Jennifer Stelly, St. Martin  
Mart Black, Terrebonne, Co-Chair  
Angelique Bergeron, West Baton Rouge, Secretary

**Commissioners Absent:**

Linda Gardner, Concordia  
Hilary Collis, East Baton Rouge  
Cliff LeGrange, Iberville  
Carrie Stansbury, St. Mary, Treasurer

**Others Present:**

Justin Lemoine, Atchafalaya National Heritage Area  
Caroline Cassagne, Atchafalaya National Heritage Area  
Collin Lindrew, Atchafalaya National Heritage Area

## **AGENDA**

**I. Call to Order and Pledge of Allegiance (Wilbert)**

Chair Wilbert Carmouche called the meeting to order at 10:01 a.m. Herman Fuselier led the Commission in the Pledge of Allegiance. Carmouche thanked Fuselier for hosting.

## II. **Agenda Approval (Wilbert)**

Carmouche called for a motion to approve the agenda. Co-Chair Mart Black motioned for approval. Darrel Rivere seconded the motion. The motion carried unanimously 10-0 (with Linda Gardner, Hilary Collis, Cliff LeGrange, and Carrie Stansbury absent).

## III. **Minutes Approval (Wilbert)**

Carmouche called for a motion to approve the minutes. Secretary Angelique Bergeron moved to approve the minutes, seconded by Don Haydel. The motion carried unanimously 10-0 (with Gardner, Collis, LeGrange, and Stansbury absent).

## IV. **ANHA Staff Updates (Justin)**

### A. Project Updates

Justin Lemoine congratulated Collin Lindrew on his one-year anniversary with ANHA. Lemoine shared that four communities ANHA coached through the TAP application process received funding. The communities include Belle Rose, Vidalia, Bunkie, and Franklin. With the support of ANHA, the Scotlandville Plaza project also received \$200,00 in funding from East Baton Rouge Parish.

Lafourche Parish update – Lemoine shared that the Lafourche parish president, the mayors, the Louisiana Landowners Association, Nicholls State University, Thibodaux Main Street, and the cultural districts in Lafourche are all interested in joining the Atchafalaya NHA. ANHA is meeting with BTNEP next. Following that meeting, Lemoine will ask for letters of support to send to the Louisiana Congressional Delegation. Boundary expansion legislation will likely be submitted before the end of the year.

Lafayette Airport update – ANHA will install interpretive signage at the airport. ANHA sent a draft of the design to airport officials. Once the design is approved, the design will be sent to the ATC. The design includes a semi-permanent map of the heritage area with interchangeable informational panels. The first iteration will feature the Water Heritage Trail.

Baton Rouge Airport update – BTR is redesigning the first floor of the airport. ANHA is working with the designer to include more interactive interpretation.

ANHA is also working with the Louisiana Office of Tourism to update the Atchafalaya

Welcome Center interpretation. Bergeron will send exhibit design contacts as needed. ANHA will contribute time and funding to the project, which will likely take place at the beginning of 2024.

ANHA is working with the Louisiana Office of State Parks on interpretation updates at Longfellow-Evangeline State Historic Site and Lake Fausse Point.

Lindrew noted ANHA is performing a walking audit in Baldwin on Sept 22. ANHA is also working with Franklin on a Better Block crosswalk installation. Additionally ANHA is partnering with LSU to renovate the town's playground.

Caroline Cassagne shared ANHA is partnering with the Office of Cultural Development to host a grant webinar series. The first webinar was recorded and took place in July 2023. The next webinar will take place in November and ANHA will contribute honorariums for the panel.

Basin Trace update – Lemoine shared the Acadiana Planning Commission has been working on documentation and updating the contact list. APC and ANHA will meet in October to present the concept to the Louisiana Landowners Association. The timeframe for the project is approximately 12-18 months. Lemoine noted this project is strictly state funding. Additionally, the state funding received in the budget bill is covering Lindrew's salary, the technical assistance program, and the Alliance Conference in April 2024.

ANHA Travel update – ANHA attended the Louisiana Municipal Association and Destination Downtown. Upcoming travel includes Morgan City for a Rotary Presentation, Baldwin for the walking audit, the Old River Control Structure, and the Alliance of National Heritage Areas meeting.

Carmouche asked for an update on the Morganza Water Heritage Trail sign. Lemoine shared that due to other construction, it cannot be moved at this time. Lemoine also shared the New Roads Old Ferry Landing sign was damaged again. Paula Lambert will talk to the mayor about security measures before the sign is replaced.

Carmouche asked for a template for a proclamation. Cassagne will send the Atchafalaya

Month proclamation template to the ATC.

**V. Atchafalaya Month 2023 (Caroline)**

Cassagne shared the exclusive Atchafalaya Month postcard designed by Hannah Gumbo. The postcard will be distributed throughout the month of October at events and mailed for “America’s Foreign Country” passport participants.

ANHA is pushing downloads for the “America’s Foreign Country” passport on social media throughout October and beyond.

Cassagne plans to announce the Atchafalaya mural artists mid-October.

The Governor also officially proclaimed October as “Atchafalaya Month,” which ANHA will share with a press release through the Office of the Lieutenant Governor.

**VI. Louisiana Music Trail Update**

Cassagne shared the Louisiana Music Trail website will be live by the end of the year. Next year is the “Year of Music.” For specific questions about the Louisiana Music Trail, contact Lacey Chatagnier at [lchatagnier@crt.la.gov](mailto:lchatagnier@crt.la.gov).

**VII. Introduction to St. Landry Parish**

Fuselier shared information on St. Landry Parish. The parish is capitalizing on its equine history. It is recognized as one of three nationwide equine hubs. The Louisiana Legislature named St. Landry as Equine Capital of Louisiana.

**VIII. Other Business**

**A. Comments from public attendees (if any)**

Lemoine updated the commission on the 2024 Alliance of National Heritage Areas meeting in the Atchafalaya. Attendees will visit Henderson Swamp, Eunice, Arnaudville, New Iberia, Lafayette, and Franklin. Cassagne will send out an informational deck.

**IX. Commissioner Announcements**

*Ascension* – Haydel asked about St. Landry. Fuselier said he was a bishop in 600 A.D. The Boucherie and Balloon Festival is Oct. 20. Ascension Parish has been dealing with wildfires. Donaldsonville has arts and craft fair the first Saturday of every month.

*Assumption* – Veterans Park has arts and craft show and petting zoo this weekend. Oct. 22 is the Firemans Festival. December has the Christmas road and boat parade. The paddle trail will launch around Veterans Day.

*Avoyelles* – Carmouche shared that Sept 22 has Into the Light event for suicide awareness. Plein Air Marksville is Sept. 22. October is very busy, and visitors can find events at [travelavoyelles.com](http://travelavoyelles.com)

*Iberia* – Chris Burton noted the marina is being built. The marina across from City Park is completed. Phase 2 is another 225 ft by the downtown area. The Sugar Cane Festival is Sept 21-24. The World Championship Gumbo Cookoff is Oct. 14-15, 2023.

*Lafayette* – Fawn Hernandez shared Festivals Acadiens et Creoles and Blackpot festival will take place in October. The Southern Screen Festival will take place in November. The Bayou Vermilion Boat Parade at the end of September. Downtown Alive is back. The Second Annual Creole Culture day is on Oct. 7. KRVS is having a 60th anniversary celebration at the beginning of November.

*Pointe Coupee* – Lambert shared Boo and Brew is happening Oct. 28. The New Roads mural is starting, which will be about the entire parish. Nov. 3-5 is the Harvest Festival. Holiday Market at the Mill is the weekend before Thanksgiving. The Poydras School will be 100-years-old in 2024. Lambert will get Lemoine an introduction to the new mayor of New Roads.

*St. Landry* – Fuselier shared Paul Prudhomme and Tony's Chacheres are from St. Landry. He encouraged commissioners to visit the Tony's Chaceres production facility. Saint Luc project has come to a halt because of funding. ANHA will be attending Sunday meeting virtually. The town of Washington is an old steamboat town and having their Semi-Annual Antique Mall Fair Oct. 13-15.

*St. Martin* – Jennifer Stelly noted that Fete du Ponce is this weekend and is a fundraiser for the local French immersion program. Germanfest is happening at Bayou Teche Brewing. Shake Your Trail Feather is coming up in October. Oct 21 is the Halloween Art and Nature Festival. November has Tunes on the Teche in Breaux Bridge. Nov. 11 is the Atchafalaya Basin Festival in Henderson. The Henderson drawdown is happening right now. The Atchafalaya Basin Landing

almost finished with its new facility. It should open in the next few months. St. Martin is working on a mural project focusing on Breaux Bridge and Henderson. Fuselier asked about Whiskey River Dancehall.

*Terrebonne* – Black shared that Sept 21 is Hero Fest for first responders. Rougarou Fest is Oct 20. Crafting Cajuns is on Oct. 7. Hurricane Ida resulted in a restoration plan for Downtown Houma. It's in the final drafting stage right now. One of the themes is reconnecting to Bayou Terrebonne, which is also important to ANHA. Rotary Centennial Plaza ribbon-cutting is upcoming. Regional Military Museum will likely put something on around Veterans Day.

*West Baton Rouge* – Bergeron noted that Sugarfest on Oct. 1. ANHA is a stage sponsor. The West Baton Rouge Museum is hosting the Bayou Culture Collaborative for a language summit. WBR Museum is unveiling their new mural at Sugarfest. Bergeron wants to discuss a French historic site project for possible grant opportunities with ANHA.

X. **Adjourn (Wilbert)**

Carmouche called for a motion to adjourn. Bergeron moved to adjourn, seconded by Black. The motion carried unanimously 10-0 (with Gardner, Collis, LeGrange, and Stansbury absent). The meeting adjourned at 11:09 a.m.



**Réunion du conseil d'administration de l'Atchafalaya Trace Commission  
Mercredi le 20 septembre 2023 – 10h00 Commission du tourisme de la paroisse Saint-Landry  
978 Kennerson Rd I-49 Sortie 23, Opelousas, LA 70570**

**Commissionnaires présents:**

Don Haydel, Ascension  
Darrel Rivere, Assomption  
Wilbert Carmouche, Avoyelles, Président  
Chris Burton, Ibérie  
Fawn Hernandez, Lafayette  
Paula Lambert, Pointe-Coupée  
Herman Fuselier, Saint-Landry

Jennifer Stelly, Saint-Martin  
Mart Black, Terrebonne, Vice-président  
Angélique Bergeron, Bâton-Rouge Ouest, Secrétaire

**Commissionnaires absents:**

Linda Gardner, Concordia  
Hilary Collis, Bâton-Rouge Est  
Cliff LeGrange, Iberville  
Carrie Stansbury, Sainte-Marie, Trésorière

**D'autres présents:**

Justin Lemoine, Région du patrimoine national Atchafalaya  
Caroline Cassagne, Région du patrimoine national Atchafalaya  
Collin Lindrew, Région du patrimoine national Atchafalaya

## ORDRE DU JOUR

- I. **Rappel à l'ordre et serment d'allégeance (Wilbert)**  
Le Président Wilbert Carmouche a ouvert la séance à 10h01. Herman Fuselier a mené le serment d'allégeance. Carmouche a remercié Fuselier pour l'accueil.
- II. **Approbation de l'ordre du jour (Wilbert)**  
Carmouche a sollicité une motion pour l'approbation de l'ordre du jour. Vice-président Mart Black a proposé une motion. Darrel Rivere l'a appuyée. La motion est passée à l'unanimité 10-0 (avec Linda Gardner, Hilary Collis, Cliff LeGrange et Carrie Stansbury absents).
- III. **Approbation du procès-verbal (Wilbert)**  
Carmouche a sollicité une motion pour l'approbation du procès-verbal. Secrétaire Angélique Bergeron a proposé une motion pour approuver le procès-verbal, appuyé par Don Haydel. La motion est passée à l'unanimité 10-0 (avec Gardner, Collis, LeGrange et Stansbury absents).
- IV. **Mises à jour du personnel de l'ANHA (Justin)**
  - A. Mise à jour des projets  
Justin Lemoine a félicité Collin Lindrew pour son anniversaire d'un an avec l'ANHA. Lemoine a fait part du fait que quatre communautés que l'ANHA a conseillé par le biais du processus d'application TAP ont reçu du financement. Les communautés sont Belle Rose, Vidalia, Bunkie et Franklin. Avec le soutien de l'ANHA, le projet Scotlandville Plaza a aussi reçu 200 000\$ de la paroisse Bâton-Rouge Est.  
  
Mise à jour de la paroisse Lafourche – Lemoine a fait part du fait que le président de la paroisse Lafourche, les maires, la Louisiana Landowners Association, l'Université d'État Nicholls, Thibodaux Main Street et les districts culturels en Lafourche s'intéressent à faire partie de l'Atchafalaya NHA. L'ANHA va rencontrer BTNEP ensuite. Après cette réunion, Lemoine demandera des lettres de soutien à envoyer à la délégation louisianaise au Congrès. De la législation pour expansion des frontières sera introduite probablement avant la fin de l'année.  
  
Mise à jour de l'aéroport de Lafayette – L'ANHA va installer des panneaux interprétatifs à l'aéroport. L'ANHA a envoyé un brouillon du concept aux autorités de l'aéroport. Une fois que le concept est approuvé, le concept sera envoyé à l'ATC. Le concept inclut une

carte semi-permanente de la région du patrimoine avec des panneaux informationnels interchangeables. La première version mettra en vedette la piste du Patrimoine de l'eau.

Mise à jour de l'aéroport de Bâton-Rouge – BTR refait le rez-de-chaussée de l'aéroport. L'ANHA travaille avec un concepteur pour inclure plus d'interprétation interactive.

L'ANHA travaille aussi avec l'Office du tourisme de Louisiane pour mettre à jour l'interprétation au centre d'accueil de l'Atchafalaya. Bergeron enverra les contacts pour la conception de l'exhibition selon le besoin. L'ANHA va contribuer du temps et de l'argent au projet, qui aura lieu probablement début 2024.

L'ANHA travaille avec l'Office des parcs d'état de Louisiane sur la mise à jour de l'interprétation au site historique d'état Longfellow-Evangeline et le Lac Fausse Pointe.

Lindrew a noté que l'ANHA fera un audit à pie à Baldwin le 22 septembre. L'ANHA travaille aussi avec Franklin sur l'installation du passage piéton de Better Block. En plus, l'ANHA fait un partenariat avec LSU pour rénover le terrain de jeu de la ville.

Caroline Cassagne a fait savoir que l'ANHA fait partenariat avec l'Office de développement culturel pour présenter une série de webinaires sur les bourses. Le premier webinaire a été enregistré et a eu lieu en juillet 2023. Le prochain webinaire aura lieu en novembre et l'ANHA donnera des honoraires aux membres du panel.

Mise à jour de la Basin Trace – Lemoine a fait savoir que l'Acadiana Planning Commission travaillait sur la documentation la mise à jour de la liste des contacts. L'APC et l'ANHA se rencontreront en octobre pour présenter le concept à la Louisiana Landowners Association. Le temps anticipé pour le projet d'environ 12-18 mois. Lemoine a noté que ce projet est entièrement financé par l'état. En plus, le financement de l'état reçu dans la législation de financement inclue le salaire de Lindrew, le programme d'assistance technique et la Conférence Alliance en avril 2024.

Mise à jour des déplacements l'ANHA – L'ANHA a assisté aux réunions de la Louisiana Municipal Association et de la Destination Downtown. Les déplacements à venir incluent une présentation au Rotary de Morgan City, Baldwin pour l'audit à pied, à l'Old River Control Structure et l'Alliance des régions du patrimoine national.

Carmouche a voulu avoir des nouvelles sur les panneaux de la piste de l'Héritage de l'eau à Morganza. Lemoine a fait savoir qu'à cause d'autres constructions, on ne peut pas le déplacer pour le moment. Lemoine a aussi fait savoir que le panneau au New Roads Old Ferry Landing a été endommagé encore une fois. Paula Lambert parlera avec le maire pour discuter des mesures de sécurité avant le remplacement du panneau.

Carmouche a demandé un modèle pour une proclamation. Cassagne enverra un modèle de proclamation du mois de l'Atchafalaya à l'ATC.

#### V. **Le mois de l'Atchafalaya 2023 (Caroline)**

Cassagne a partagé la carte postale exclusive du mois de l'Atchafalaya dessinée par Hannah Gumbo. Cette carte postale sera distribuée pendant le mois d'octobre aux événements et envoyée par la poste aux participants du passeport "Au pays étranger d'Amérique".

ANHA encourage les téléchargements pour le passeport "Au pays étranger d'Amérique" sur les

medias sociaux tout le long d'octobre et au-delà.

Cassagne a l'intention d'annoncer les artistes-muralists de l'Atchafalaya à la mi-octobre.

Le Gouverneur a aussi proclamé officiellement le mois d'octobre comme "le mois de l'Atchafalaya" que l'ANHA partagera dans un communiqué de presse à travers l'Office du Lieutenant-Gouverneur.

**VI. Mise à jour de la Piste de la Musique de Louisiane**

Cassagne a fait savoir que le site web de la Piste de la Musique de Louisiane sera en ligne avant la fin de l'année. L'année prochaine est "l'Année de la Musique. Pour des questions spécifiques à propos de la Piste de la Musique de Louisiane, contacter Lacey Chatagnier à [lchatagnier@crt.la.gov](mailto:lchatagnier@crt.la.gov).

**VII. Présentation de la paroisse Saint-Landry**

Fuselier a partagé de l'information à propos de la paroisse Saint-Landry. La paroisse profite de son histoire équestre. Elle est reconnue comme un des trois centres équestres au pays. La législature louisianaise a nommé la Paroisse Saint-Landry la Capitale équestre de Louisiane.

**VIII. D'autres affaires**

**A. Commentaires du publique (le cas échéant)**

Lemoine a tenu la commission au courant de la réunion en 2024 de l'Alliance des régions du patrimoine national dans l'Atchafalaya. Les participants vont visiter le marécage à Henderson, Eunice, Arnaudville, la Nouvelle-Ibérie, Lafayette et Franklin. Cassagne enverra de l'information.

**IX. Annonces des commissionnaires**

*Ascension* – Haydel a posé une question à propos du Saint Landry. Fuselier a dit qu'il était un évêque en 600 A.D. La Boucherie et le Festival des montgolfières est le 20 octobre. La paroisse Ascension doit faire face aux incendies de forêt. La paroisse fait face aux incendies de forêt depuis un moment. Donaldsonville a une foire aux arts et à l'artisanat le premier samedi du mois.

*Assomption* – Veterans Park a une foire aux arts et à l'artisanat et un zoo pour enfants ce weekend. Le 22 octobre est le Festival des Pompiers. En decembre, la parade de Noël en bateau et sur le chemin aura lieu. La piste de canotage sera lancée autour de la Journée des Vétérans.

*Avoyelles* – Carmouche a fait savoir qu'un événement pour sensibiliser le public au problème du suicide, Into the Light, aura lieu le 22 septembre. Plein Air Marksville aura lieu le 22 septembre. Octobre est très occupé et le visiteurs peuvent trouver des événements à [travelavoyelles.com](http://travelavoyelles.com)

*Ibérie* – Chris Burton a noté qu'une marina est en construction. La marina en face du City Park est terminée. La Phase 2 est encore à 225 pieds près du centre-ville. Le Festival de la Canne à sucre est du 21 au 24 septembre. Le Championat mondial du gombo est du 14 au 15 2023.

*Lafayette* – Fawn Hernandez a fait savoir que les Festivals Acadiens et Créoles et Blackpot Festival auront lieu en octobre. Le Southern Screen Festival aura lieu en novembre. La Bayou Vermilion Boat Parade est la fin septembre. Downtown Alive est de retour. La Deuxième journée annuelle de la culture créole est le 7 octobre. KRVS célèbre son 60e anniversaire début novembre.

*Pointe-Coupée* – Lambert a fait savoir que Boo and Brew aura lieu le 28 octobre. Le mural à Chemin neuf commence et montrera toute la paroisse. Le Festival de la Récolte aura lieu du 3 au 5 novembre. Le Marché des fêtes au Moulin est le weekend avant l'Action de grâce. L'École Poydras aura cent ans en 2024. Lambert va présenter le nouveau maire de Chemin neuf à

Lemoine.

*Saint-Landry* – Fuselier a fait savoir que Paul Prudhomme et Tony Chachéré viennent de Saint-Landry. Il a encouragé les commissionnaires à visiter l'usine de Tony Chachéré. Le projet Saint Luc est terminé à cause d'un manque d'argent. L'ANHA va assister à une réunion dimanche en vituel. La ville de Washington est une vieille ville de bateaux à vapeur et aura sa foire semi-annuelle de brocante du 13 au 15 octobre.

*Saint-Martin* – Jennifer Stelly a noté que la Fête du Français est ce weekend et que c'est une collecte de fonds pour le programme d'immersion française locale. Germanfest a lieu à la Brasserie Bayou Teche. Shake Your Trail Feather aura lieu en octobre. Le 21 octobre est le Festival des arts et de la nature d'Halloween. November has Tunes on the Teche in Breaux Bridge. Le 11 novembre est le Festival du bassin Atchafalaya à Henderson. La descente des eaux à Henderson est en ce moment. Le quai du bassin Atchafalaya est presque terminé. On devrait l'ouvrir dans les prochains mois. Saint-Martin travaille sur un projet de mural qui met en vedette le Pont Breaux et Henderson. Fuselier a posé une question à propos de la salle de danse Whiskey River.

*Terrebonne* – Black a fait savoir que le 21 septembre est le Hero Fest pour honorer les premiers intervenants. Le Rougarou Fest est le 20 octobre. Crafting Cajuns est le 7 octobre. L'ouragan Ida a déclenché un plan de restauration pour le centre-ville de Houma. C'est dans les dernières étapes de rédaction actuellement. Un des thèmes est la reconnection avec le Bayou Terrebonne, ce qui est aussi important pour l'ANHA. L'inauguration du Plaza du Centenaire de Rotary s'en vient. Le Musée militaire régional fera quelque chose probablement autour de la journée des Vétérans.

*Bâton-Rouge Ouest* – Bergeron a noté que Sugarfest est le 1<sup>er</sup> octobre. L'ANHA est le parrain d'une scène. Le musée de Bâton-Rouge Ouest accueillera la Bayou Culture Collaborative pour un sommet sur la langue. Le musée de Bâton-Rouge Ouest dévoile leur nouveau mural à Sugarfest. Bergeron aimerait discuter d'un projet de site historique français pour la possibilité de l'aide financière en forme de l'ANHA.

X. **Ajournement (Wilbert)**

Carmouche a sollicité une motion d'ajournement. Bergeron a proposé la motion, appuyée Black. La motion est passée à l'unanimité 10-0 (avec Gardner, Collis, LeGrange et Stansbury absents). La séance s'est levée à 11h09.